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بثث رنط الدروثثل بهرلبلثثارلدرللثثةرل  ثث لد  ثث سلللللتبحثثالدراسد ثثرلدرةدفيثثرلصثثةلدرنعنعثثرلادعلى  ثث تل ل  ثث لدرلثث     لللللل

دلاجلم   رلادلاقلع بهرلدري جمرل  لتطب قل    رلخعنعرلشةكرلدرنط الدرج هرلدرلةب رلدرول بهرل   لدرل     لبل ،ل
كمث لل.للملبشثى ل ث تلتجث صلخعنعثرلشثةك طلدرنطث الدروثل بهرلللللللئا اىلدرلى فلدرمليةللأارئكلدرل     لادرىشفل  لآسد

رلأهض لإر لدرللةرل   لأ ةلدعلق للدرىفث ادطل ث لدرلث     لبث رنط الدروثل بهرلإرث لدرشثةك طلدلأخثةىلبلثاللللللللللتلارلدراسد 
 فثثةبمل ثث ل(ل975)اد لمثثاطلدراسد ثثرل  ثث ل ثثيلالدرموثث لدلاجلمثث  ةلب رل يثثر،لاقبقثثال  ثث ل  يثثرلق د لثث للل.لدرنعنعثثر

شث دئ رلدرميلممثر،لاد لمثاطلدراسد ثرل  ث للللللدرل     لدرول به  لصةلشةك طلدرنط الدروثل بهرل ثحبالب د ثطرلدرل يثرلدرللللل
دلا لب  نلكأبدملصةلجمعلدرب  ع طلدرم ادع رلاأ الدرب حالصفح طلدرىلةاع رلرلا لب  نل   ل  قلهلدرشنعةل   لدلاعلةعال

أكثالا رب ثرللل(ل1:لاقثالت صث الدراسد ثرلإرث ل ثاملعلث ئال ث لأبة فث لللللللل.لاتملإس ث للسدبثالدلا ثلب  نل بثةلدربةهثالدلارىلةاعثةلللللل
    لب رنط الدرول بهرلأنلآ  سلتطب قل    رلدرنعنعرل   لدرج دعبلدلاجلم   رل  ب رلاك عثالدريلث ئالتدطلبلارثرللللدرل 

كشثثفال(ل3ل.رلاتدطلبلارثثرلإحعثث ئ ر   ثث سلدلاقلعثث بهرلر نعنعثثرلإهج ب ثثلدرملل قثثرلبيلثث ئالجثث اطلأفثثملدرا(ل2.لإحعثث ئ ر
اتشث ةلدريلث ئالبثأنلدعلقث لللللل(ل4.لدلدرلى ثفل لي ث بلبلثالدرنعنعثرللللدراسد رلأنلأا ب رلدرل     لب رنط الدروثل بهرلد ثلط   لل

،لادرلثةلتثأ ةطلللاتدطلبلاررلإحع ئ رلدرىف ادطل  لدرل     لب رنط الدرول بهرلإر لشةك طلدرط ةدنلدرلج سهرلك عال  ب ر
طث الدروثل بهرلللت ص الدراسد رلأنلا رب رلسؤىلدرل     لعح لخعنعرلشةك طلدرن(ل9.لبيل جرلدرلق  الدرمبىةلر ل     

ف ئثرلل)إعشث الف ئثرلتيف ةهثرلللل(ل1:ل  لدرل صث  طلعث سبلبلضث بل يلث لللللات ص الدراسد رلإر ل ابٍ.لاتدطلبلاررلإحع ئ رل  ب ر
تلثث ر ل ل بلثثرلتيف ثثةلبثثةد الدرنعنعثثرلاتقثث تلبلطثث هةل لثث ه ةلدبدالتثثةتبالبمةدحثث لدلاعجثث  لرجم ثثعلل(لشثثنانلدرلنعثث  

درمح صمرل   ل لالاطلأ ل سلخا  طل قا ةلدرنا رلل(2ل.درلةب رلدرول بهرلدرمشةا  طلدرموللاصرلب رنعنعرلب رمم ىر
اب ثثملإعشثث الاتطثث هةلإبدسدطلرحم هثثرلدرموثثلل كلبلثثارلدرمح صمثثرل  ثث لحقثث  ل  ز ثثر،للإصثثادسلرثث دئ لاأعممثثر ثث لخثثلالل

رشثةك طلدرجاهثام،لللضةاسملتحو  لدرنثا  طلدرمقا ثرلرلمثلاالدللل(ل3ل.نا  طدردرمولف اه لاتيم ملدرللاقرلب يلملاب  ل قا ةل
درلمثلاالاتحق ثقلللل   لخلاللإ ادبلبةد التاسهب رلرلط هةلدرمل سدطلاتحو  ل   ك  طلدرل     لبلثارلسصثعل وثل ىلسضثلللل

إ ثث بملبسد ثرلقثةدسل ثاتلدرم دصقثرل  ثث لإ طث الدلأار هثرلصثةلشثةدالدلأ ثثلملللللللللل(4ل.ت قلث تلمل ث لتطب ثقلبثةد الدرنعنعثرللللل
درقط   طلدرموللاصرلب رلنع  ل ولقبلابلب رمم ىرلدرلةب رلدروثل بهرل ث لقبث للللر ل     لبشةك طلدرنط الدرول بهرلاب قةل

درجل طلدرملي ر،لاتركلرللزهزلدلاعلم الاضم نلصل ر رلأبدالدرل     ،لاتحق قلشةدكرلحق ق رلب يلملاب  لأصح بلدرمع حرل
بدالدرلث     ،لاترثكلب  لمث بللللضثةاسملسبثالأ ث ر بلدرلشثا  لدرلجث س لبثأللللللل(9ل.اص لابلرلحق قلدلأفادرلدرل  رلر لنعث  ل

بةد الر ح دصزلادرلةق  طل ثا ملبموث سلاف فثةلرىث لصئثرل ث لصئث طلدرلث     لهحثابل لط بث طلدرلةقثةلدرمةتبطثرلب رموثل ىلللللللللللللل
تلةهثفلدرمجلمثعلللل(6.درلل  مةلادلأبدالدر ف فة،لرةصعلدرىف املدلإعل ج ثرلاضثم نل ثاتلدعلقث للدرىفث ادطلر شثةك طلدرمي صوثرللللللل

رلةلتملتطب قل ل   لقط علدريقث لدرجث  لبشثى ل ث تلا  ث لشثةك طلدرنطث الدروثل بهرلبشثى لخث  لللللللللللبيل ئالدرنعنعرلد
(ل7.ادربي لدرلحل رلدرميجزملادرل ئالدلاجلم  ةلادلاقلع ب لدرة لتحققلاتو  الدرض ال   لدرمىلوب طلادرةؤىلدرمولقب  ر

رلرةصعل ول ه طلدلاعلم الراىلدرل     ،لار حالتط هةلبةد الالاالر ل     لاأ ةفملاسبطهلبمول ىلدلأبدالا ي دطلدرنا 
 وثث  املدرلثث     ل  ثث لصلثثمل م  ثثرلدرنعنعثثرلدرلثثةلتثثملتطب قلثث ل  ثث لللل(8ل. ثث لدعلقثث للدرنبثثةدطلإرثث لدرشثثةك طلدرمي صوثثرل

شثثةك تلم،ل ثث لخثثلاللدقلا لثثمل  ثث لتف صثث  لعلثث ئالدرنعنعثثرلاسصثثعل وثثل ىلتبثث بللدرمل   ثث طلبثث  لدرلثث     لادلإبدسمل
ل.ضةاسملدلا لانلدريل ئةل  لدعلل الدرنعنعرلرى لشةكرل   لحاصلدرليف ةهرل ع

 ل
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Abstract 

The study examines the social and economic impact of privatization on the Saudi Airlines employees. The 
study looks at the extent of career adjustment for those employees and reveals their views towards the 
privatization of the Saudi Arabian Airlines Company. The study aims as well to identify the impact on the 
employees who move from the Saudi Airlines to other companies after privatization. The study relies on the 
social survey method of the sample ،which is applied to a systematic random single sample of 579 employees 
of the Saudi Arabian Airlines Company. The study uses a questionnaire as a tool ،prepared by the researcher 
on his personal website whose link has then been emailed to the employees. The study found the following: 1) 
the majority of employees of the Saudi Airlines confirmed that the effects of the application of the 
privatization policy carries social negative results which were statistically significant. 2) The economic effects 
of privatization are positive. 3) The majority of the Saudi Airlines employees were able to adapt professionally 
after privatization. 4) The transfer of competencies from the Saudi Airlines employees to commercial airlines 
was negative and affected by early retirement program for employees. 5) The study found that the majority of 
the Saudi Arabian Airlines employees have a negative opinion of the company's program toward privatization. 
Recommendations from the study include the following:1) Implementing a “Privatization Affairs” division to 
handle and follow up the application of privatization programs and the development of performance criteria in 
accordance to all aimed privatization projects in the Kingdom of Saudi Arabia. 2) Maintaining the rate of 
services rendered to service’s staff through an implementation of roles and by law procedures ،as well as 
supporting the application and development of consumers’ protection departments in order to protect the 
beneficiaries rights ،and regulating the relation between themselves and other service parties. 3)It is imperative 
to develop services rendered to new companies’ customers by preparing training programs aimed at improving 
employees’behavioral skills which will achieve customer’s satisfaction and apply all expectation of 
privatization. 4)  Reviewing the decision not to give priority to Saudi Airline employees to buy shares of Saudi 
Airlines company and other  divisions subject to privatization in the future; this will gain the employee’s 
loyalty ،will promote effective performance and will achieve a real partnership and fulfill corporate goals. 5)  
Linking commercial operational methods to employees performance through benefits promotion programs 
supported by a job description for each category to be related to their education level ،job performance and 
production skills ،in order to minimize skills leaking to competition companies. 6)romote awareness ،among 
the community at large ،of the results achieved by the implementation of privatization on aviation in general 
and on the Saudi Airlines company in particular; highlight what the future changes of infrastructure  ،social 
and economic yield. 7) Developing employees/families caring programs linking them to job performance and 
seniority to insure employee’s loyalty and prevent leaking of skills to competition companies. 8) Help 
employees understand the process of privatization applied to their company ،by informing them about 
privatization results in detail and by enhancing the level of information exchange with the executive 
management along with the announcement of the end of privatization for each company to be done 
individually. 9) Re-examine the policies and procedures related to travel benefits for the employees and their 
families while maintaining profitability and applying them in accordance with the rules and procedures 
implemented by the International Aviation Organization concerning international airlines. 
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